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سخنگوی کمیسیون امنیت ملی:
۲ میلیون اتباع غیرمجاز از کشور اخراج می شوند

سخنگوی کمیســیون امنیت ملی مجلس به نقل از فرمانده نیروی انتظامی، از 
اخراج ۲ میلیون اتباع غیرمجاز در آینده ای نزدیک خبر داد و در عین حال، گفت: 
سرقت در کشور کاهش ۲۸ درصدی داشته و کشف سرقت نیز ۳۰ درصد افزایش 
یافته است. به گزارش خبرآنلاین،ابراهیم رضایی درباره دومین روز سفر اعضای 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی به استان کرمان 
به خبرنگاران گفت: امروز نشست مشترک اعضای کمیسیون با سردار احمدرادان 
فرمانده نیروی انتظامی کشــور و تعدادی از مدیران و معاونان ایشان به همران 
مسوولان مرزبانی و مسوولان استان کرمان برگزار شد. ایرنا در خبری نوشت:وی 
افزود: سردار رادان در این نشست موضوع مرز را بسیار جدی عنوان و تاکید کرد 
هرچقدر برای آن هزینه شــود، درآمد و امنیت خواهد داشت. همچنین حرکت 

شتابان پلیس به سمت هوشمند شدن را یادآور شدند.
سرقت در کشور ۲۸ درصد کاهش یافته است

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: فرمانده نیروی انتظامی به اقدامات پلیس از جمله وجود پابند الکترونیکی 
برای ســارقان حرفه ای و به حداقل رساندن زمان خروج زائران اربعین که سبب 
رضایت زائران شد، اشاره کرد. همچنین او کاهش ۲۸ درصدی سرقت در کشور 
را یادآور شد و از افزایش ۳۰ درصدی کشف سرقت خبر داد. رضایی گفت: طبق 
ســخنان سردار رادان، قرار است ۲ میلیون اتباع غیرمجاز بیگانه از کشور اخراج 
شوند و به اصلاح قوانین در حوزه مرز تاکید داشتند. وی با اشاره سخنان معاونان 
فرمانده نیروی انتظامی اظهار کرد : سردار گودرزی فرمانده مرزبانی، گزارشی از 
حوزه کاری و ماموریتی خود ارائه داد و به این موضوع اشــاره کرد که ۹۶ درصد 
مرزهای کشور توسط مرزبانی حراست می شود. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس افزود: همچنین طبق گفته وی، از ابتدای امســال 
تاکنون ۷۰۰ هزار نفر از اتباع غیرمجاز از کشور اخراج شدند. در ادامه نیز سردار 

ساجدی فرمانده عملیات فراجا گزارشی از حوزه فعالیت خود ارائه داد.
برای تامین امنیت مردم نیازمند تصمیمات هوشمندانه هستیم

رضایی با درباره ســخنان ابراهیم عزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
در این نشســت نیز گفت: او به این موضوع تاکید کــرد که برای تامین امنیت 
مردم نیازمند تصمیمات هوشمندانه هستیم و در این زمینه باید همه دستگاه ها 
از جملــه مجلس برای تامین امنیت کمک کننــد. وی درباره نکاتی که اعضای 
کمیســیون امنیت ملی مجلس در این نشســت به آن اشاره کردند، افزود: لزوم 
بودجه و تجهیزات لازم برای فراجا در جهت تامین امنیت، مقابله با ورود غیرمجاز 
اتباع بیگانه به کشور، آمادگی برای قانونگذرای در این زمینه و کمک به نیروهای 
مسلح، رعایت و اجرای قانون، لزوم ارائه چهره مطلوب از پلیس در افکار عمومی، 
لزوم بازنگری در برخی از قوانین از جمله محورهایی بود که اعضای کمیســیون 
امنیت ملی مجلس به آن اشاره کردند. نماینده مردم دشستان در مجلس با اشاره 
به بازدید اعضای کمیســیون امنیت مجلس از پایگاه سوم رزمی هوانیروز ارتش 
در کرمان که پیش از این جلســه انجام شد، گفت: پس از بازدید در نشستی که 
با مسئولان این پایگاه انجام شد، جانشین قرارگاه جنوب شرق کشور و فرمانده 
پایــگاه هوانیروز ارتش در کرمان، گزارشــی از فعالیت هــا، اقدامات، چالش ها و 

فرصت های حوزه ماموریتی و کاری خود ارائه کردند.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور:
انتقال پایتخت نیاز به زمان 

و زیرساخت های پیچیده دارد
یک عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی کشور گفت:انتقال پایتخت نیاز به 
زمان و طرح مطالعاتی بســیار پیچیده و اعتبارات هنگفت باتوجه به آمایش 
ســرزمینی دارد، وزارت خانه ها بهتر اســت در استان های قطب کشاورزی و 
صنعتی قرار گیرند. سید روح الله موسی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره 
پیشــنهاد انتقال پایتخت و صنایع کشور به شــهرهای دیگر گفت: انتقال 
پایتخت امکان پذیر اســت ولی نیاز به زمان و زیر ساخت های پیچیده دارد. 
این عضو کمیســیون  شوراها و امور داخلی کشور، بیان کرد: انتقال پایتخت 
بســیار زمان بر، پیچیده و نیاز بــه اعتبارات هنگفــت دارد، اما اگر آمایش 
سرزمینی در رابطه با انتقال پایتخت صورت گیرد، امکان پذیر است. وی ادامه 
داد: به طور مثال وزارتخانه های کشــاورزی و یا صنعت و معدن می توانند به 
استان هایی بروند که قطب کشاورزی و صنایع باشند. البته این امر نیاز به یک 

مطالعه گسترده دارد و به همین راحتی انجام شدنی نیست.
موسوی گفت: اینکه صنایع آب بر مانند فولاد کنار دریاها باشند حتما از لحاظ 
اقتصادی به صرفه تر اســت . وی یادآور شد: در حال حاضر بسیاری از صنایع 
آب بــر در کویر ایران قرار دارند که برای تامین آب  آنها از اســتان های دیگر 
کمک گرفته می شود. این نماینده مجلس تاکید کرد: انتقال پایتخت نیاز به 
زمان و طرح مطالعاتی بسیار پیچیده و اعتبارات هنگفت با توجه به آمایش 
ســرزمینی دارد، وزارت خانه ها بهتر اســت در استان های قطب کشاورزی و 
صنعتی قرار گیرند. وی گفت: صنابع آب بر ما که در مناطق کویری قرار  دارند 
بعضاً متاسفانه از آب شرب استفاده می کنند اما اگر این صنایع در کنار دریاها 

قرار گیرند حتما از لحاظ اقتصادی به صرفه خواهد بود.

اعلام آمادگی مجلس برای همراهی با دولت پزشکیان 
در خصوص اینترنت و فضای مجازی

ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس گفت: ما در مجلــس از مواضع اخیر 
رئیس جمهور مبنی بر حکمرانــی قانون بر فضای مجازی حمایت می کنیم و با 

دولت در مسیر قانونمند کردن فضای مجازی همکاری لازم را خواهیم داشت.
احمد راستینه سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی، بر ضرورت 
قانونمند کردن فضای مجازی تاکید کــرد و گفت: مقام معظم رهبری بارها بر 
قانونمند شــدن فضای مجازی تأکید داشــته اند، امروز فضای مجازی در همه 
بخش ها و عرصه های مختلف زندگی ما تأثیر گذاشــته و عملا به فضای حقیقی 

تبدیل شده و برای مصون ماندن مردم از خطرات نیازمند قانونگذاری است.
وی در گفتگو با ایرنا، افزود: همانطور که ما در روابط اجتماعی خود قانون داریم و 
از آن تبعیت می کنیم، فضای مجازی نیز به دلیل گستردگی ای که دارد نیازمند 
قانونگذاری و حاکم شــدن نظام و قانون اســت. سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس با اشاره به اظهارات اخیر رئیس جمهور مبنی بر حکمرانی قانون در فضای 
مجازی، خاطرنشــان کرد: ما در مجلــس از مواضع اخیر رئیس جمهور مبنی بر 
حکمرانی قانون بر فضای مجازی حمایت می کنیم و با دولت در مسیر قانونمند 
کردن فضای مجازی همکاری لازم را خواهیم داشــت. راســتینه گفت: دولت و 
مجلــس چه در قالب لایحه و چه در قالب طــرح باید اقدامات لازم را در جهت 
تصویب یک قانون جامع برای قانونمند شــدن فضای مجازی در دستور کار قرار 
دهند و مجلس نیز آمادگی دارد تا برای تصویب قانون برای این منظور همکاری 

الزم را با دولت داشته باشد.

مجلس

انتخابات الکترونیکی – باید ها و نبایدها
ادامه از صفحه 1

در جلســه علاوه بر اعضــای محترم هیات نظارت تنهــا اعضای فنی مجری 
انتخابات الکترونیکی حضور خواهند یافت تا در صورت مشاهده نقص فنی در 

دستگاه ها یا پرینترها به رفع آنها اقدام کنند.
درمرحله ســوم همانگونه که بیان شد سرعت و دقت در شمارش مزیت اصلی 
است اما وجود تعرفه های فیزیکی در کنار شمارش الکترونیکی ضروری است 

تا صحت انتخابات را به هر لحاظ تضمین نماید.
 در انتهــا لازم به ذکر اســت در هر انتخاباتی حفظ امنیــت و صیانت از آرا 
مهمترین دغدغه برگزار کنندگان اســت و در این راســتا باید رایانه ها و سایر 
ابزار الکترونیکی مرتبط با اخذ رای صرفاً با یکدیگر ارتباط داخلی داشته باشند 
یعنی یک شبکه داخلی بسته باشد و هرگونه ارتباطی بیرونی از طریق بلوتوث 
و یا وای فای و یا اتصال به شبکه اینترنت ممنوع باشد تا خطر هک شدن و یا 
اختلال به صفر برسد. نکته دیگر پیش بینی اختلالات فنی در طول فرآیند اخذ 
رأی است که باید هم از حافظه های پشتیبان )back up( جهت تضمین در 
محفوظ ماندن اطلاعات و همچنین یو پی اس های قوی برای زمانی که مواجه 
با قطع برق احتمالی شود استفاده گردد.  مجددا تأکید می شود که استفاده از 
فن آوری های نوین و روز امری اجتناب ناپذیر است و مزایای بسیار زیادی که 
دارد را نمی توان نادیده گرفت و اگر هیات محترم نظارت تشخیص بر برگزاری 
تمام و یا بخشــی از انتخابات را به صورت الکترونیک داد؛ امید است با دقت و 
تدبیر این نخستین تجربه انتخابات الکترونیکی به نحوی برگزار گردد که برگ 

زرینی در صفحات تاریخ کانون وکلای دادگستری مرکز باشد.

یادداشت

گلایه صریح عباس عبدی از ممنوع 
الخروج کردن افراد در لحظه آخر

عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار یادداشتی 
با عنوان »حکومت و امنیت؛ خطاب به ریاســت محترم قوه 
قضائیه« در کانال تلگرامی خود، نوشــت:»مهمترین وظیفه 
حکومــت حتی مهمتر از عدالت تامین امنیت اســت البته 
بی عدالتی محض به معنای ناامنی کامل است ولی در کلیت 
ماجرا امنیت مقدم بر هر چیز اســت. کسی تعریف می کرد 
که در کشوری پیشرفته امتحان گواهینامه رانندگی می داد 
رســید به چهار راه و چراغ ســبز بود سرعت را کم کرد و از 
چهارراه رد شــد. امتحان کننده پرســید چرا سرعت را کم 
کردی؟ گفت احتیاط کردم که اگر خودروی از طرف دیگر 
آمد تصــادف نکنم. گفت خودروهای دیگر از چراغ قرمز رد 
نمی شوند و نیاز نبود احتیاط کنی. این یعنی حاکمیت قانون 

و امنیت. حالا ببینیم در اینجا چه خبر است؟
ریاســت محترم قــوه قضائیــه تا کنــون بارهــا در باره 
ممنوع الخروجی ها تذکر داده اســت از جمله همین امسال 
برای چندمین بار تاکید کردند که: »اگر کسی ممنوع الخروج 
شــده باید به او اعلام شــود نــه اینکه در فــرودگاه همراه 
خانــواده اش متوجه شــود.« خــب آیا این یــک خواهش 
اســت یا دســتور قانونی؟  دو روز پیش خانم مریم مقدم، 
کارگردان سینما اعلام کرد که که پاسپورت وی و همسرش 
دوباره توقیف شــده است. مســأله اصلی در ادامه است که 
می گوید: »در حالی که می خواســتم بعد از مدتی طولانی 
بروم  و خانواده ام را در سوئد ببینم و شاید بتوانم در نمایش 
فیلممان حضور داشته باشم، در فرودگاه پاسپورتم را دوباره 
توقیف کردند و گفتند که مجددا من و بهتاش)همســرش( 
ممنوع الخروج شده ایم. بعد از تهیه بلیط و پرداخت خروجی 
و کلی هزینه دیگر. تازه یک هفته بود که پاسپورتمان را پس 
داده بودند. متوجه نمی شوم اگر نمی خواستند اجازه خروج 
بدهند چرا پاسپورت ها را پس دادند؟ که روح ما را بیازارند و 

به ما خسارت وارد کنند؟«
جدا از مســاله ای کــه برای این خانم و همسرشــان پیش 
آمــده این فرآیند اعــلام ممنوع الخروجی هنگام حضور در 
گیت بعد از آنکه چمدان ها تحویل داده شده است کار غیر 
مدنی خلاف حرمت شــهروندی و حتی عقل ســلیم است. 
چرا ممنوع الخروجی را در ســامانه ثنا اعلام نمی کنید؟ این 
شهروندآزاری از کجا آمده است؟ بلیت هواپیما از بین می رود 
و پولش قابل برگشت نیســت چون امکان کنسلی نیست. 
هزینه خروجی که گرفته شــده را چه کسی تقبل می کند 
که پس دهد؟ وقتی خروجی صورت نگرفته اســت. گمان 
نمی رود که تاخیر پــرواز هواپیمای خارجی به دلیل بیرون 
آوردن چمدان ها، بدون پرداخت خسارت برای فرودگاه باشد.  
در ضمن این همه وقت مسافرین که معطل خروج چمدان ها 
می شــوند کجا می رود؟ همه این عــوارض کلان مادی در 
برابر تبعات روانی و سیاســی این رفتار هیچ اســت؟ یعنی 
چی که پس از یک ســال ممنوع الخروجی از اداره گذرنامه 
زنگ بزنند بیایید گذرنامه را بگیرید بعد سه روز در فرودگاه 
دوباره ممنوع الخروج شوند؟  مسأله این است که آقای اژه ای 
با روســای قبلی قوه از دو جهت تفــاوت مهمی دارد. هم با 
ســیر تا پیاز این قوه و حقوق مربوط به مردم و دخالت های 
ضابطان آشنا هستند و هم اراده ای برای اصلاح این وضعیت 
دارند. اگر اراده نبود هیچگاه در این مورد بطور مکرر سخن 
نمی گفت همان گونه که قبلی ها هم چیزی نمی گفتند. پس 
اگر این اراده می خواهد محقق شــود باید دستور رسیدگی 
در همین مورد را صادر کنند. اگر قانونی بوده صریحا اعلام 
کنند تا همه بدانند چه قوانینی داریم و اگر قانونی نبوده با 
مقصرین برخورد و خســارت مادی و روانی نیز از آنان تادیه 

گردد. 
مگر نه این به تصریح قرآن اگر یک نفر بدون حق کشته شود 
گویی همه را کشته اند پس تضییع حق هر فرد نیز به معنای 
تضییع حق عموم مردم است. امیدوارم این مورد رسیدگی و 

خسارت جبران و پایه ای برای رفتارهای بعدی شود.«

دردسر جدی برای پزشکیان 
در آستانه سفر به نیویورک

سید محمدعلی ابطحی، فعال سیاسی اصلاح طلب، با انتشار 
یادداشتی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: » مهم نیست که 
رییس جمهور چه کســی است و چه مسیری را می خواهد 
طی کند.  پزشکیان باشد یا رییسی  و روحانی و یا خاتمی، در 
آســتانه رفتن به سازمان مال یک بحران داخلی یا خارجی، 
پیش پایش پرتاب می شــود. تاریخ بحران های شهریوری را 
نگاه کنید.  انتقال موشک بالستیک به روسیه اگر دروغ هم 

باشد بحران شهریوری امسال پزشکیان است.«

گلایه بدون تعارف منتجب نیا
از پزشکیان و عارف

منتجب نیا با اشــاره به اینکه آیا مرادوات و تعاملات دولت 
با نهادهای سیاســی و حاکمیت می توانــد الگویی از یک 
اصلاح طلبی جدید باشــد؛ گفت: اگر به معنای تســلیم و 
وادادگی نباشــد، اگر به معنای زیر پا گذاشتن استقلال و 

اراده و مسئولیت خودش نباشد، خیلی خوب است.
رســول منتجب نیا، فعال سیاسی اصلاح طلب، در بخشی 
از گفــت و گوی خود با خبرآنلاین، بیان کرد: کســی که 
اصلاحات را قبول ندارد، کســی که ســال های سال است 
بــه اصلاح طلبان ظلم می کند و مخالف اصلاحات اســت، 
همین آقایان بارها گفتند؛ »آخرین میخ تابوت اصلاح طلبی 
اســت نه اصلاح طلبان، اصلاح طلبی در این کشور کوبیده 
شد، پایان عمر اصلاح طلبی است.« با اصلاح طلبی مخالف 

هستند نه با ما اصلاح طلب.
وی افزود: این هــا با تفکر اصلاح طلبی مخالف بودند، حال 
آنان را که تعدادی شــان از جبهه پایداری هستند یا اصلًا 
معلوم نیست با انقلاب چه رابطه ای دارند، بیاوریم و به آنها 
میدان بدهیم که وزیر یا اســتاندار شوند، این کار درستی 
نیســت. من از جناب آقای پزشــکیان و همیــن طور از 

همراهان ایشان خیلی گله مند هستم.
دبیر کل حزب جمهوریت ایران اسلامی با اشاره به حضور 
عارف در جایــگاه معاون اولی خاطر نشــان کرد: ما امید 
داشتیم که جناب آقای عارف که این مسئله را کنترل کنند 
و جلوی این حرکت را بگیرند، امیدواریم بزرگان نظام هم 
اجازه ندهند که به بهانه تفاهم، وحدت و وفاق یک بلبشویی 
در دولت و در مســئولیت ها ایجاد شــود. بالأخره اکثریت 
مــردم رأی بــه اصلاح طلبی دادند و دولــت اصلاح طلبی 
است، اصلاح طلبان باید باشند تا اصلاح طلبی را اجرا کنند. 
مخالــف اصلاحات نمی تواند اصلاح طلبی را اجرا کند. باید 
کســانی باشند که اصلاح طلبان معتدل، خط امامی، درون 

نظامی باشند و فکر اصلاحات را قبول داشته باشند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه آیا مرادوات 
و تعاملات دولت با نهادهای سیاســی و حاکمیت می تواند 
الگویــی از یک اصلاح طلبی جدید باشــد؛ گفــت: اگر به 
معنای تســلیم و وادادگی نباشــد، اگر بــه معنای زیر پا 
 گذاشــتن اســتقلال و اراده و مســئولیت خودش نباشد، 

خیلی خوب است. 

سوشیال

احزاب

گروه سیاسی - مانیا شوبیری: پزشکیان 
و کابینه وفاق ملی او شــاید در روزهای 
نخســت به مذاق برخی خوش نیامدند 
اما بعد از گذشت مدتی گویا همه به این 
نتیجه رسیدند که باید اختلافات را کنار 
گذاشت و در کنار هم به ایران اندیشید. 
یکی از اعضای جبهه اصلاحات ایران در 
گفت وگو با مردم سالاری ضمن دفاع از 
کابینه وفاق ملی پزشــکیان، اما معتقد 
اســت از عبارت وفاق ملی گاهی سوء 
برداشــت صورت گرفته که باید از همه 
گرایش ها در بدنه دولت حضور داشــته 
باشــند، در حالی که اگر تصمیم سازان 
رئیس  با  اصلی همفکر  و تصمیم گیران 
جمهور و برنامه های ایشان نباشند کاری 
از پیش نخواهد رفت. او در این گفت وگو 
به موضوعات اقتصادی و انتصاب همتی 
اشاره  کرده است.  نیز  اقتصاد  وزارت  بر 
جوانان  اســتعداد  از  همچنین  شریف 
اصلاح طلب و جفایی که به آنان شــده 
سخن می گوید و از احزاب اصلاح طلب 
می خواهد که از حضور دولت پزشکیان 
برای معرفی جوانان توانمند خود استفاده 

کند.
احمد شــریف، عضو جبهــه اصلاحات ایران 
در گفت وگــو با »مردم ســالاری« با اشــاره 
به تشــکیل کابینه وفاق ملی گفــت: اگر با 
مشــی دکتر پزشکیان در گذشــته آشنایی 
داشته باشــیم، متوجه می شویم که همیشه 
سعی کرده مشی اعتدالی داشته باشد. آقای 
پزشکیان در چند دوره  که در مجلس حضور 
داشــت نیز تمام تلاش خود را برای نزدیکی 

گروه های سیاسی به کار می برد.
شریف خاطر نشان کرد: نمی توان کتمان کرد 
که گرایش سیاسی ایشان نزدیک به اصلاحات 
اســت و در گذشــته هــم از حمایت جریان 
اصلاحات برخــوردار بوده اند.این عضو جبهه 
اصلاحات افزود: بعد از اینکه آقای پزشــکیان 
به عنوان رئیس جمهور انتخاب شــدند، تمام 
تلاشــش این بود که از همه نیروهای که در 
دوره های مختلف نســبت به هــم رفتار غیر 
دوستانه داشتند در کنار هم قرار گیرند، وی 
همه هم و غم خود را گذاشت که جدا از افراد 
رادیکال، افراد میانه رو را به هم نزدیک کنند. 
شــریف در ادامه یادآور شد: در گذشته هم از 
آقای پزشکیان شــنیده بودم که کاش بشود 
اصلاح طلب ها از پتانسیل افرادی مثل آقایان 
لاریجانی، قالیباف و ... اســتفاده کنیم و یک 
نوع همسویی با افراد و طیف های که این افراد 

را پشتیبانی می کنند، داشته باشیم.
باید منتظر عملکرد کابینه بود

وی با اشــاره به اینکه با گزینشی که ایشان 
برای کابینه خود داشتند همه افکار را پوشش 
دادند، خاطر نشــان کرد: درست است که در 
نگاه اول بیشــترین افراد ناراضــی از کابینه 
چهاردهم در میان طرفداران آقای پزشکیان 
و جریان اصلاح طلب بود، اما با گذشت مدتی 
و کسب رای اعتماد یک همگرایی ایجاد شد و 
رضایت نسبی حاصل شد. باید منتظر بود دید 
حالا کابینه وفاق ملی چه عملکردی خواهند 
داشــت. به گفته شریف از سمت جریان های 
رقیب  نیز این ترکیب قابل قبول اســت و آن 
وفاق ملی تا حدود زیــادی در کابینه حادث 
شــده اســت.وی با بیان اینکه در گذشته ما 
نتوانستیم یک همگرایی ملی را در حرکت های 
سیاسی داشته باشیم، گفت: خیلی از کشورها 
منافع ملیشان خط قرمز آنهاست، هر طیفی 
که سرکار باشد باید بیشترین همگرایی را با 
منافع ملی داشته باشد، ولی در داخل ایران، 
گاهی رقابت ها به ســمتی میرفت که نه تنها 
هــم افزایــی در منافع ملی نداشــتیم، بلکه 
موجب صدمه زدن به منافع ملی نیز می شد؛ 

همین موضوع باعث می شد تا حتی کشورهای 
خارجی که رابطه خوبی با ما نداشتند از این 

شکاف های داخلی استفاده کنند.
همه دیدگاه ها درکنار هم برای ایران

شریف اظهار داشت: بزرگ ترین مزیت کابینه 
وفاق ملی این اســت که همه در یک راســتا 
و به توســعه کشــور فکر کنند. شعار »برای 
ایران« آقای پزشــکیان، یعنی همه ما که در 
جغرافیای ایران هستیم از همه توانمان برای 
توسعه ایران استفاده کنیم. یعنی گرایش های 
سیاسی مختلف به این فهم مشترک برسند 
که مــا علارغم اختلافاتی که داریم باید همه 
به سمت حداکثرسازی منافع ملی و صیانت از 
آن سوق پیدا کنیم. این عضو جبهه اصلاحات 
با اشــاره به اینکه اگر آقای پزشکیان به این 
هدف غائی نایل شــود، موفقیت بزرگی را به 
دست آورده اســت، گفت: ما در طول 4 دهه 
گذشته نتوانستیم به این سمت حرکت کنیم 
و به همین دلیل هم بیشتر نظاره گر پیشرفت 
کشــورهای پیرامونی خود به ویژه کشورهای 

حوزه حاشیه خلیج فارس بودیم.
وی ادامــه داد: ما با حســرت به پیشــرفت 
کشــورهای دیگر نگاه کردیم که زمانی هیچ 
حرفی برای گفتن نداشتند و الان توانسته اند 
از ما جلو بزنند، به ویژه پیشــرفت های که در 

حوزه اقتصادی نسبت به ما داشته اند. 
شــریف در ادامه تاکید کرد که آســیب ها از 
ســمت حاکمیت هم به رســمیت شناخته 
شده اند و به نظر من اراده های در جهت ترمیم 

این شکاف ها مشاهده می شود.
مراقب باشید از وفاق ملی سو

استفاده نشود
وی در ادامه با اشاره به اینکه البته در بحث به 
کارگیری افراد همسو در دولت گاهی اشتباهی 
صورت می گیرد، گفت: در واقع از عبارت وفاق 
ملی گاهی سوء برداشت صورت گرفته است 
که از همه گرایشها باید در بدنه دولت حضور 
داشته باشند، درحالیکه افرادی که با بحث های 
مدیریت در بخش کلان آشنا هستند میدانند 
که اگر تصمیم سازان و تصمیم گیران اصلی 
همفکر با رئیس جمهور و برنامه های ایشــان 
نباشــند کاری از پیش نخواهد رفت. شریف 
تاکید کرد: باید این فرصت به رئیس جمهور 
و طیف اطراف وی داده شــود که، مدیران را 
از همفکران خودشان انتخاب کنند و اگر این 
اتفاق صورت نگیرد انسجام و یکپارچگی دولت 

نمی تواند حفظ شود.
این عضو جبهه اصلاحــات با بیان اینکه این 
موضوعی است که گاهی نسبت به آن احساس 
خطر می شود، گفت: زیرا ظاهرا نیروهایی به 
کار گرفته می شــوند که تــا چندی پیش در 
طیف مخالف فعالیت می کردند و الان فرصت 
را غنیمت می دانند و می خواهند از بحث وفاق 
ملی اســتفاده کنند و وارد بدنه تصمیم گیر 

دولت شوند؛ این یک خطر بلقوه است.
بسیاری از سلایق سیاسی

به رسمیت شناخته نشده اند
این فعــال سیاســی اصلاح طلــب در ادامه 
گفت وگوی خود با مردم ســالاری با اشاره به 
وعده رئیس جمهوری که بارها تاکید داشت 
که دولــت چهاردهم می خواهــد صدای بی 
صدایان باشــد، یادآور شد: واقعیت این است 
که در کشور ما بسیاری از سلایق سیاسی به 
رســمیت شناخته نشده اند، به جز افرادی که 
شاید رفتارشان خیلی هم صادقانه نبوده است، 
اما خودشان را به هسته قدرت نزدیک کرده اند. 
بقیه افراد تریبونی برای بیان خواسته هایشان 
نداشتند؛ می شود مظهر این ادعا را در میزان 
مشارکت مردم در انتخابات مجلس مشاهده 
کرد. در انتخابــات مجلس دوازدهم بعضی از 
نماینده هــا کمتر از 5 درصــد آرای واجدان 
شرایط را کسب کرده اند، ولی امروز از عنوانی 

که استفاده می کنند سخنگویی ملت در خانه 
ملت اســت! درحالیکه  در این صحبت ها ۹5 
درصد غایب هســتند. شریف تاکید کرد: اگر 
آقای پزشــکیان بتواند افــرادی که تا بحال 
انتقاد، گله یا نقد داشتند و در صحنه تصمیم 
گیری غایب بودند را به صحنه بیاورد و کمک 
کند که این افراد احســاس مشارکت واقعی 
داشــته باشند، آن زمان می شود ادعا کرد که 
دولت چهاردهم صدای بی صدایان باشد. این 
اتفاق در اولین انتخابات می تواند بروز و ظهور 
پیدا کند. در واقع اگر بتوانیم میزان مشارکت 
را در انتخابات مختلف بالا ببریم، شاید به این 

هدف بیشتر نزدیک شویم.
در حق جوانان 

اصلاح طلب ظلم شده است
شــریف در ادامــه این گفت وگو با اشــاره به 
کارســازی و جوان گرایــی در احزاب اصلاح 
طلب گفت: بزرگترین آفتــی که به ویژه در 
احزاب اصلاح طلب با آن مواجه هســتیم در 
بحث مدیریتی اســت، آدم افسوس می خورد 
به حــال جوانانی کــه تخصص بــالا دارند، 
عاشــق وطن هســتند اما فرصت خدمت به 
مردمشان را پیدا نکرده اند و تنها دلیلش هم 
تفکرات سیاســی آنها بوده است. وی با اشاره 
به اینکه جوانان جریان اصولگرا بیشتر از این 
فرصت برخوردار بودند که ســابقه مدیریتی 
کســب کنند، گفــت: در دولت های منتصب 
به اصولگرایان و حتی بــه غیر از قوه مجریه 
از جوانان اصولگرا اســتفاده شده است، اما در 
حق جوانان اصلاح طلب ظلم مضاعفی صورت 
گرفته، هــم از لحاظ حاکمیتــی، جایگاهی 
به آنها داده نشده اســت هم اینکه در داخل 
جریان اصلاح طلب افرادی که حتی در دهه 
۶۰ هم سابقه مدیریت داشته اند، دوست دارند 
در صندلی های ریاست و مدیریت قرار بگیرند 
و این اقــدام این فرصت را عمــلا از جوانان 
گرفته است. متاسفانه خیلی از جوانان اصلاح 

طلب پا به میانسالی گذاشته اند.
شریف در ادامه افزود: رقبای اصلاح طلبان با 
سپردن مســئولیت های مختلف به افرادشان 
دســت به رزومه سازی زده اند و وقتی مطرح 
می شــود کــه از جوانــان اصــلاح طلب در 
مدیریت های مهم اســتفاده شود، بزرگترین 
بهانه ای که آورده می شود این است که رزومه 
مناسب ندارند، درحالیکه به این افراد فرصت 

داده نشده است که مدیریت کنند.
شریف با اشاره به اینکه با سرکار آمدن دولت 
آقای پزشــکیان تا حدود زیادی بستر فراهم 
شده است گفت: حالا نوبت جریان ها و احزاب 
اصلاح طلب اســت که باید بــا معرفی افراد 
توانمند خودشــان به دولــت و رایزنی  از این 

شرایط پیش آمده استفاده کنند.
وی با تاکید بر اینکه بــا حضور افرادی مثل 
آقای عــارف در دولت می تــوان امیدوار بود 
که در آینده با قشــری از جوانان اصلاح طلب 
که مدیریت را تجربه کرده اند مواجه باشــیم، 
خاطر نشان کرد: جوانان اصلاح طلب استعداد 
زیادی دارند، و در عین حال بسیار خوشفکر، 
توانمند و نوگرا هستند؛ در دیدار آقای عارف با 
هیات رئیسه جبهه اصلاحات، وی تاکید کرد 
که: »ما می خواهیم از جوانان در مدیریت ها و 
به ویژه معاونت وزارت خانه ها استفاده کنیم 
و اشــتباه تصمیم گیری آنها را نیز به گردن 
می گیریم.« این اقدام شــجاعت و شــهامت 
زیادی می خواهد، اگر این اتفاق بیفتد چشم 
انداز روشــنی از حضور جوانان اصلاح طلب 
در مناســب مهم و حتــی در وزارتخانه ها در 

دوره های بعدی خواهیم داشت.
مسئولیت دشوار همتی 

در حوزه اقتصاد 
این عضو جبهه اصلاحات در ادامه به انتخاب 
عبدالناصر همتی به عنوان وزیر اقتصاد دولت 

چهاردهم اشــاره کرد و گفت: من در کمیته 
وزارت اقتصاد شورای راهبری حضور داشتم، 
گزینه های مختلفی برای وزارت اقتصاد مطرح 
بود، اما بعد از رای گیری آقای همتی بیشترین 
رای را کسب کرد، از 1۶ رای آقای همتی 1۶ 
رای به دســت آورد. در حالی که نفر دوم 11 
رای و نفرات بعد رای کمتری به دست آوردند.
وی با بیان اینکه بسیاری از اساتید دانشگاه ها 
در کمیته اقتصاد حضور داشــتند و اعتمادی 
که به آقای همتی کردند برای من جالب بود، 
خاطر نشان کرد: فکر می کنم این توانمندی را 
این کمیته در آقای همتی دیده اند که بتواند 
از پــس کار بربیاید، علارغم تجربه زیادی که 
آقای همتی در مدیریت های مختلف کشــور 
دارند، اما با این حال شــرایط کشــور شرایط 
خاصی هست و مدیریت کردن در این شرایط 

بسیار سخت و دشوار.
شــریف در ادامــه افــزود: آقــای همتی در 
مصاحبــه ای اعلام کردند که گفته می شــود 
اسب زین شــده به دولت تحویل داده اند، اما 
ما با حجمی از کسری بودجه مواجه هستم و 
مشکلات عدیده ای که در حوزه تحریم ها با آن 
دست و پنجه نرم می کنیم. با این وجود امید 
زیادی هســت که آقای همتی بتواند از پس 
این مشکلات بربیاید.این فعال سیاسی اصلاح 
طلب با بیان اینکه فکر می کنم گزینه بهتر از 
آقای همتی در این شرایط وجود نداشته باشد، 
گفت: در ایران دو طیف نهاد گرا و معتقدین به 
بازار آزاد همیشه در جدال با همدیگر هستند، 
از لحاظ فکری آقــای همتی حالت بینابینی 
دارد و می تواند باعث آشتی این دو طیف شود 

و از توانمندی هر دو طیف استفاده کند.
انظباط مالی و جذب سرمایه داخلی 

اولویت همتی
وی با اشــاره به اینکه طیف گســترده ای از 
اختیــارات را وزیر اقتصاد برعهده دارد، گفت: 
وزیــر اقتصاد  تشــکیلات زیــادی در حوزه 
بانکــداری، ســرمایه گذاری هــای داخلی و 
خارجی، حوزه گمــرک و واردات و صادرات 
را مدیریت می کند، بخشی هم بحث مالیات 
است. شریف افزود: در واقع درآمدهای مالیاتی 
نیز تابعی از توانمندی اقتصادی کشور است. 
اگر آقــای همتی بتواند اقتصــاد را به خوبی 
مدیریت کنند و ما اقتصاد شکوفایی را داشته 
باشیم در حوزه مالیات نیز موفق خواهیم بود.

وی در ادامــه بــه اظهارات دکتر پزشــکیان 
درخصوص اینکه فشــار مالیاتی باید از قشر 
متوسط و پایین جامعه برداشته شود، گفت: 
ایــن موضــوع مســتلزم دادن معافیت های 
بیشــتر به حقوق بگیران و کسانی است که 
درآمــد ثابتی دارند و یا حتی کســبه خورده 
پــا، این موضــوع باعث کاهــش درآمدهای 
مالیاتی می شود، از طرف دیگر اگر قرار باشد 
این کاهش درآمد جبران شــود، باید اقتصاد 
شکوفا شــود تا بتوانیم از شرکت ها بزرگ و 
افراد متمول تر مالیات وصول کنیم. شــریف 
همچنین به اولویــت همتی در حوزه اقتصاد 
اشــاره کرد گفت: از الویت های آقای همتی 
باید به بحث انظباط مالی باشــد و ریخت و 
پاش های که در دولتی صورت می گیرد دقت 
بیشتری داشته باشد.  وی در ادامه افزود: اگر 
به ســمت انضباط مالی پیش برویم و بتوانیم 
ســرمایه گذارهای داخلی را تشــویق کنیم، 
گام موثری برداشــته ایم، با وجود بدبینی که 
نسبت به ســرمایه گذاری داخلی وجود دارد 
به ویژه در حوزه بورس، که زیان های بسیاری 
به شهروندان وارد شده است این اقدام راحتی 

نخواهد بود. 
مردم یکبار به مسئولان کشور اعتماد کردند 
و درنهایت با این موضوع مواجه شــدند که 
ســرمایه آنها از بیــن رفت.این عضو جبهه 
اصلاحات ایران ادامه داد: بحث اعتمادسازی 
در داخــل اهمیــت زیــادی دارد زیــرا ما 
می توانیــم از ســرمایه گذاری های داخلی 
اســتفاده کنیم که نقش مثبتی در کاهش 

نقدینگی و کاهش تورم خواهد داشت.
وی در ادامــه با تاکید بر اینکــه در حوزه 
سیاست خارجی باید یک حرکت فرا بخشی 
صــورت بگیرد گفت: با کمــک وزارت امور 
خارجه می توانیم مراودات اقتصادی خودمان 
را ابتدا با کشــورهای همسایه و کشورهای 
پیرامونــی افزایــش دهیــم و درنهایــت، 
موضوعات دیگر که البته از دست وزارتخانه 
خارج است، اما باید تلاش خود را کرد و آنها 
 fatf را پیگیری کنیم؛ یکی از آنها تصویب
اســت که اگر در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نهایی شود می تواند قفل تحریم های 
بانکی و موضوع نداشــتن سوئیفت را حل و 
فصــل کند. اینها در واقع می تواند به عنوان 
اولویت وزارت اقتصاد تلقی شود و درنهایت 
جلوگیری از کاهش ارزش پول ملی و ایجاد 
ثبــات در بازار به ویژه در بازار ارز باید مورد 

توجه قرار گیرد.

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: 
جنس چالش های موجــود پیش روی 
دولت آقای پزشکیان خیلی متفاوت با 
گذشته نیست، اما یک چالش جدی تر 
دارد که مسئله ناامیدی مردم از اصلاح 
امور است و باید آقای پزشکیان خیلی 
مراقبت کند تــا این ناامیدی که باعث 
فاصله بین مردم و حکومت شده افزایش 

پیدا نکند.
حجت الاسلام مصطفی درایتی در گفت وگو با 
ایلنا، درباره انتخاب رئیس دولت چهاردهم و 
چالش های پیش روی این دولت گفت: تایید 

آقای پزشــکیان به نظر مــن در این مرحله 
اولین روزنه امید را در جریانات سیاســی و 
دلســوزان و کسانی که سیاســت را دنبال 
می کنند به وجود آورد که شاید بشود بخشی 
از مشکلات انباشته شده در کشور را محدود 

کرد.
این فعال سیاســی بــا بیان این کــه تائید 
صلاحیت آقای پزشکیان از جهات متعددی 
شرایطی را فراهم کرد که ما با یک شخصیتی 
روبه رو شویم که تقریبا در زندگی شخصی و 
اجتماعی شاید کمترین ضعف و حاشیه را در 
اطراف خود داراست، عنوان کرد: بودن چنین 

شــخصیتی این امکان را می  داد که شــاید 
روزنه ای به وجود بیاید بــرای این که بتوان 
بخشــی از آن روند و روالب که در حاکمیت 
برای یکدست ســازی دنبال می شد و نتیجه 

ناگواری داشت را محدود کند. 
وی با اشــاره به این که آقای پزشــکیان در 
جریان انتخابات نگاهش به مسائل بیشتر بر 
وفاق و حل دعواها بود، یادآور شــد: جامعه 
از این گونه حرف ها و رفتارها خســته شــده 
بود اما با صداقتی که در گفتار و رفتار آقای 
پزشــکیان می دید، به مرور خیلی ها مجاب 
شــدند که از این فرصت اســتفاده کنند و 

طبیعتا با رأی آوری ایشان این امید افزایش 
پیدا کــرد. درایتی گفت: من دنبال گمانه ها 
نیستم، چراکه در سیاست هر اتفاقی ممکن 
اســت بیفتد، مهم اســتفاده درست از یک 
فرصت به نفع جامعه اســت کــه این اتفاق 
با انتخاب آقای پزشــکیان افتاد و بســیاری 
از افــرادی که کلا ناامید بودنــد به این که 
کسی بتواند این روند را به سمت اصلاح امور 
بازگرداند، امیدشان در جامعه افزایش یافت و 
به نظر من این نقطه عطفی بود که با انتخاب 
آقای پزشکیان در این مقطع از تاریخ کشور 

رخ داد و شخصا هم خیلی امیدوارم.

احمد شریف در گفت وگو با »مردم سالاری«:

حاکمیت آسیب ها را به رسمیت شناخته است
مراقب باشید از وفاق ملی سو برداشت نشود

درایتی: 

چالش جدی پزشکیان ترمیم ناامیدی مردم از اصلاح امور است




